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 ادامه از صفحه 13
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری معاونت علمی و 
فن آوری ریاست جمهوری با تأکید بر اینکه واکسن 
جزو پدافند غیرعامل و امنیت ملی است، گفت: 
»متأسفانه در حوزه واکسن سازی در ادوار گذشته 
از موسسه رازی و انستیتو پاستور حمایت لازم 
نشده است، اما در چند سال اخیر واکسن به بخش 
دانش بنیان خصوصی سپرده شد که این تصمیم 

بسیار راه گشا بود.«
می خواهیم  »اگر  کرد:  عنوان  ادامه  در  قانعی 
زیست فناوری مسئله نخست کشور شود باید در 
مسائل کلان کشور جای خود را باز کند ولی تاکنون 
این اتفاق نیفتاده است. از طرف دیگر هنوز این 
اعتقاد وجود ندارد که با نوآوری و فناوری مسئله 
واردات کنترل می شود، درحالی که این موضوع باید 

به مسئله راهبردی کشور تبدیل شود.«
وی گفت: »خوشبختانه در این خصوص در معاونت 
علمی ریاست جمهوری دفتر شتاب دهنده های 
زیستی تشکیل و صندوق حمایتی آن نیز با بودجه 
9۰ میلیارد تومانی ایجاد شد. ازاین رو اکنون دفتر 
شتاب دهنده ها و صندوق شتاب پذیر داریم و این 

حوزه تنها نیاز مدیریت است.«
قانعی تأکید کرد: »ایران این قدرت را دارد که 
زیست فناوری را به دیپلماسی تبدیل کند و از 
اهرم فشار کپی مولکول های دارویی برای پیشبرد 
دیپلماسی استفاده کند.« وی افزود: »کاهش واردات 
باید به دغدغه وزارتخانه ها تبدیل شود و در این 
صورت خواهد بود که توجه به نوآوری و فناوری 

افزایش پیدا می کند.«
وی تصریح کرد: »تنها حوزه ای که فاصله غنی و 
فقیر را کم کرده و عدالت اجتماعی را بالا می برد 
و همچنین طراز کشور را در بین الملل افزایش 

می دهد حوزه زیست فناوری است.«

ورود اولین واکسن کرونا از سبد کوواکس
دبیر کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا در حاشیه 
همایش محصولات بایونکنولوژی نیز افزود: »در 
مورد خرید خارجی واکسن به نظر می رسد اولین 
محموله واکسن کرونا که به ایران می رسد از سبد 
به  بستگی  آن  نوع  البته  بود.  خواهد  کوواکس 
واکسن های عرضه شده از سوی سازمان جهانی 

بهداشت دارد.«
بهداشت  جهانی  »سازمان  گفت:  ادامه  در  وی 
1۰ درصد از تولیدات واکسن های کرونا که در 
شرکت های مختلف تولید شده و مورد تأیید این 

سازمان قرار گرفته را از طریق اتحادیه جهانی 
کوواکس توزیع می کند.«

قانعی افزود: »احتمالا اولین محموله واکسن های 
کوواکس اواخر بهمن ماه به ایران برسد و بعد از آن 
نیز واکسن مشترک ایران و کوبا در دسترس قرار 
می گیرد. همچنین پس ازآن خرید مستقیم واکسن 
از برخی از کشورها به نتیجه می رسد تا به تولید 

واکسن کرونا در داخل برسیم.«
دبیر کمیته علمی ستاد ملی مقابله با کرونا اضافه کرد: 
»همچنین 11 شرکت دانش بنیان بر اساس مجوز 
سازمان غذا و دارو برای تولید واکسن کرونا در 
حال فعالیت هستند که شرکت شفا از برکت در 
فاز یک انسانی است، موسسه رازی نیز کد اخلاق 
را برای شروع فاز یک انسانی دریافت کرده است. 
علاوه بر این واکسن مشترک انستیتو پاستور با کوبا 
نیز در فاز دو انسانی است و احتمالا تا پایان سال 

وارد فاز 3 می شود.«
وی گفت: »پیش بینی می شود اولین واکسن های 
کرونای تولید داخل خرداد 1۴۰۰ به بهره برداری 
هشت  یا  هفت  فعال  شرکت   11 از  و  برسد 
شرکت موفق شوند.« قانعی اضافه کرد: »معاونت 
علمی ریاست جمهوری نیز برای صنعتی شدن 
تولید واکسن در کشور ۲۰۰ تا 3۰۰ میلیارد دلار 
سرمایه گذاری می کند تا زیرساخت های صنعت 

تولید واکسن در کشور تقویت شود.«
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری افزود: »هیچ کشوری 
نمی تواند همه مردم خود را با یک نوع واکسن کرونا 
واکسینه کند؛ بنابراین باید از منابع مختلف داخلی و 
خارجی برای تأمین واکسن اقدام شود و حتی در 
مواردی ممکن است واکسیناسیون گروهی از مردم 
با یک واکسن شروع شده و دوز یادآوری با واکسن 

دیگری باشد یا مثلا برای سالمندان، زنان باردار یا 
بیماران قلبی و... واکسن خاصی مورد استفاده قرار 
بگیرد. کما اینکه در برخی کشورها واکسن فایزر در 
برخی افراد بالای 85 سال عوارضی داشته است.«
دبیر کمیته علمی ستاد مقابله با کرونا ادامه داد: 
»درهرصورت هر واکسن تولید داخل که وارد 
فاز سه مطالعه انسانی شود وزارت بهداشت 15 
میلیون دوز از آن را به قیمت 7۰ درصد قیمت 
تمام شده واکسن و با ارز نیمایی پیش خرید می کند.«

صادرات واکسن با توسعه 
زیرساخت های زیست فناوری

عبدالحسین روح الامینی، عضو کمیسیون بهداشت 
توسعه  »با  گفت:  همایش  این  در  نیز  مجلس 
زیرساخت، توجه ویژه به نوآوری و سیاست گذاری 
متمرکز در زیست فناوری می توانیم صادرکننده 
واکسن شویم.« وی افزود: »علمی که در حوزه 

زیست فناوری وجود دارد نیازمند تبدیل شدن به 
محصول است و این استعداد در کشور وجود دارد 

که باید توجه ویژه ای به آن شود.«
روح الامینی ادامه داد: »در طرح های نفتی میلیاردها 
دلار سرمایه گذاری می شود و توجه تمام  کشور 
به سمت اقتصاد نفتی است درحالی که در حوزه 
زیست فناوری هزار برابر کمتر سرمایه گذاری و 
توجه شده است؛ اما این اتفاقی در حالی افتاده که 
این حوزه ارزش افزوده بیشتری داشته و تنها نیاز 

به توجه ملی دارد.«
عضو کمیسیون بهداشت مجلس با بیان اینکه متأسفانه 
روزبه روز توجه به حوزه زیست فناوری کاهش 
پیدا می کند، تصریح کرد: »حوزه بیوتکنولوژی در 
صورت توجه ویژه ظرفیت بسیار زیادی دارد؛ 
بنابراین نباید این حوزه را با چالش و موانع روبه رو 
کرد و باید همکاری لازم را با این حوزه داشت.«
وی ادامه داد: »باید بدانیم که حوزه نوآوری های 
این  اگر  بازدهی بسیاری دارد و  زیست فناوری 
زیرساخت ها در کشور نبود در واکسن های نسل 

اول و واکسن های نسل آتی پیش گام نبودیم.«
توسعه  با  »تنها  داشت:  اظهار  روح الامینی 
زیرساخت ها و افزایش هم گرایی و توجه به حوزه 
نوآوری می توانیم صادرکننده واکسن شویم.« عضو 
کمیسیون بهداشت مجلس تصریح کرد: »در تمام 
زمینه های نوآوری، نیروی انسانی و علم نسبت به 
کشورهای دیگر پیشتاز هستیم، اما اقتصاد صنعتی 

ما هنوز مشکل دارد.«
نیازمند  کشور  اینکه  به  اشاره  با  روح الامینی 
»متأسفانه  است، گفت:  متمرکز  سیاست گذاری 
سال ها پس  از انقلاب هنوز پالایشگاه خون نداریم؛ 
درحالی که اگر حمایت ها توسعه می یافت اکنون 

باید واکسن آنفلوانزا را در داخل تولید می کردیم.«

تقاضای ۱۴ شرکت دانش بنیان برای 
تولید واکسن کرونا

سیدحیدر محمدی، مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل 
سازمان غذا و دارو هم در اولین همایش محصولات 
بیوتکنولوژی گفت: »خوشبختانه امروز 1۴ شرکت 
دانش بنیان در کشور متقاضی تولید واکسن کرونا 
هستند که سه شرکت تولید آزمایشگاهی را انجام 
داده  و دو شرکت هم به فاز مطالعه انسانی رسیده اند.«

وی افزود: »شرکت های دانش بنیان به زودی دو 
داروی بایوتکنولوژی آلبومین و IVIG را در 
کشور تولید می کنند که دستاورد بزرگی است. 
البته مشکلاتی در ثبت داروهای بایوتکنولوژی 
در فهرست دارویی وجود دارد که به زودی رفع 

می شود.«
واکسن  آینده  سال  در  اینکه  بیان  با  محمدی 
آنفلوانزا در کشور تولید می شود، گفت: »ایران 
اکنون اولین کشور منطقه در حوزه بیوتکنولوژی 
و کشور دوازدهم دنیاست، اما بودجه های کافی 
برای توسعه این صنعت در کشور وجود ندارد. 
ضمن اینکه تاکنون 5۰۰ میلیارد دلار در بازار 
جهانی بیوتکنولوژی سرمایه گذاری شده که سهم 

ایران یک هزارم این میزان است.«
وی افزود: »ارزش بازار بیوتکنولوژی ایران حدود 
۶۰۰ میلیون دلار است، اما توان ایران در این حوزه 
بسیار بیشتر است زیرا ۲۰ شرکت بسیار فعال در 
حوزه بیوتکنولوژی داریم که ظرفیت بسیار بزرگی 

برای توسعه و ورود به بازارهای جهانی دارند.«
مدیرکل داروی سازمان غذا و دارو در ادامه با اشاره 
به اینکه میزان ارز دارویی کشور در سال های اخیر 
همواره کاهش داشته است، گفت: »میزان ارز دارو در 
سال 9۶ حدود چهار میلیارد دلار بود که در سال 97 
این رقم به حدود 3.7 میلیارد دلار کاهش پیدا کرد 
و سال 98 نیز این رقم به 3.۲ دلار رسید و امسال 

هم میزان ارز دارو ۲.5 میلیارد دلار بوده است.«
وی اضافه کرد: »البته تا با الآن از این بودجه مصوب 
۲ میلیارد و ۲7۰ میلیون دلار اختصاص یافته که یک 
میلیارد و 75۰ میلیون دلار آن سهم دارو بوده است. 
همچنین از زمان شیوع کرونا فقط ۲۴۶ میلیون دلار 
برای تجهیزات و ۴83 میلیون دلار برای داروهای 
کرونا هزینه شده و اگر در این حوزه حمایت کافی 

نمی شد دچار بحران می شدیم.«
محمدی گفت: »باوجود کمبودها و محدودیت 
بودجه مدیریت کردیم تا کشور دچار بحران نشود. 
البته حمایت از تولید داخل و صنعت بیوتکنولوژی 
اولویت وزارت بهداشت است و اگر حمایت های 
این حوزه رشد  کافی و ملی صورت گیرد در 

فزاینده ای خواهیم داشت.«
مدیرکل داروی وزارت بهداشت افزود: »با دستور 
وزیر بهداشت و با هدف حمایت از محصولات 
بیوتکنولوژی شورای فهرست دارویی و حمایت 
از تولید داخل تشکیل می شود و در این مسیر برای 
ارتقای جایگاه ایران و حسب فرمان رهبر انقلاب 

برای جهش تولید گام برمی داریم.«
باید  افزود: »خبر خوشی که  پایان  محمدی در 
بدهم این است که یک پالایشگاه خون به زودی در 
کشور تأسیس می شود و به زودی مشتقات خونی 
که اکنون با ارسال پلاسمای ایرانی در خارج از 
کشور تولید می شود در داخل تولید خواهد شد 
و به زودی تولیدکننده آلبومین و IVIG در داخل 

خواهیم شد.«


